
Zpráva o činnosti za rok 2019 
 

Vážení přátelé, milí hosté!  

tradicí našich výročních schůzí bývá malé ohlédnutí za uplynulým rokem, dnes tomu nebude 

jinak. Minulá zima byla opět, tak jako poslední roky poměrně teplá. Zjara se střídalo chvíli 

teplo a chvíli zima. Ovocné stromy vykvetly, pak se prudce ochladilo a do květu zapršelo. 

Proto hodně včelařů na jaro sledovalo malou sílu jejich včelstev. Květen byl studený a 

deštivý. Květového medu bylo minimálně, i řepkového bylo méně. Jarní snůška pro většinu 

z nás nebyla vůbec uspokojivá a průběh celého roku taky nebyl zrovna ideální, a proto si 

včelaři minulý rok nepochvalovali. Celkově byl minulý rok, co do výnosu medu slabý.  

Průběh letošní zimy není zatím nijak příznivý, již na podzim nás zaskočili velké úhyny 

včelstev a letošní zima je opět poměrně teplá. V prosinci jsme provedli léčení včelstev proti 

roztoči Varroa. Nyní už nám nezbývá nic jiného než doufat v příznivé počasí pro zdárné 

přezimování našich zbylých včelstev a těšit se opět na první jarní prolety. Doufejme, že opět 

nepřijde rovnou léto, tak jak se to pomalu stává pravidlem. 

 

Personání oblast 

Tady jsme nezaznamenali oproti minulému roku žádné změny. Výbor zvolený v roce 2015 

funguje ve stejném složení dodnes. Na dnešní schůzi proběhnou volby nového výboru a 

dalších funkcí tak uvidíme, jak to dopadne…  
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Za nového člena jsme minulý rok nepřijali žádného včelaře a náš spolek opustil 1 včelař na 
vlastní žádost – přítel Jiří Povolný. 

Momentálně máme tedy 39 členů včetně včelařského kroužku. Členové naší ZO 

obhospodařují cca 400 včelstev a minulý rok vyprodukovali cca 3t medu (dle statistik). Oproti 

roku 2018 je to o 2,5t méně. 

Průměrný věk máme momentálně v naší organizaci 53,1 let.  Nejstarším včelařem je 

momentálně př. Josef Machálek – letos mu bude 87 let, nejmladším je př. Jan Miklíček, letos 

mu bude 19.  

Významného výročí se letos dožívají př. Kusák - 80 let, př. Franta - 75 let, př. Voráč - 70 let 

dále př. Žajdlík Pavel - 65 let a mnoho dalších členů, kteří letos oslaví půlkulaté či kulaté 

narozeniny.  Všem jubilantům gratulujeme. 

 

Zdravotní situace 

Katastr Ostrožská Nová Ves byl na začátku roku 2017 zahrnut do ochranného pásma moru 

včelího plodu. Byli jsme naštěstí na okraji vymezeného pásma a všechna provedená kontrolní 

vyšetření v roce 2018 dopadla dobře a mor včelího plodu se u nás naštěstí neobjevil. Letos 

tzn. po 2 letech od zrušení ochranného pásma provedeme kontrolní vyšetření měli a budeme 

doufat v příznivý výsledek a také, že se nám tato nemoc v budoucnu vyhne. Důležitou věcí 

v prevenci šíření včelího moru je dodržování nařízení o zákazu přesunů včelstev ve 

vyhlášených pásmech a samozřejmostí je také čistota všeho zařízení a pomůcek používaných 

při chovu včel, dále pak včasné vyřazování starých souší. 

Na podzim včelaře šokovaly mizící včelstva. Jedná se zřejmě o důsledek kombinace 

nepříznivého průběhu počasí, slabé snůšky a invaze roztoče Varroa, dále navíc oslabená 

včelstva zasáhly virové nákazy. Rok 2019 proběhl v naší organizaci ze zdravotního hlediska 

podle zaběhnutých zásad léčení včelstev, což je léčba Formidolem, 2x fumigace lékem 

Varidol a 1x ošetření aerosolem. Léčení aerosolem bylo provedeno 7. prosince 2019. Dle 

některých reakcí na letošní velké úhyny včelstev je možné, že tento způsob léčení již není 

dostatečný a proto je nutné se v tomto roce zaměřit na důsledné léčení a zvážit použití nových 

léčiv, jako jsou např. Gabon, Varromed, Thymovar, PolyVar, Ekopol atd. Důležité je 

zasáhnout včas.  

Nyní opět odešleme měl k vyšetření na Varoázu a stanoviště, které byly před 2 lety 

v ochranném pásmu moru také k vyšetření na mor, abychom zjistili, jak na tom aktuálně jsme.  

 



Osvětová činnost   
 

Můžeme říct, že je stále dobrá. Snažíme se v rámci možností udržovat webovou stránku, 

vývěsní skříňku na návsi a také naši Včelí naučnou stezku. Snažíme se v místním Profilu a 

máme také zástupce v MAS Ostrožsko a Horňácko. V rámci okresu si také plníme povinnosti. 

Samozřejmě se účastníme aktivů pořádaných OO. Ve výboru OO máme i svého zástupce a to 

našeho jednatele př. Valentu.  

Naše ZO je řádně vedena v CIS a snažíme se udržovat data v CISU aktuální. Toto je 
samozřejmě závislé i na samotných včelařích, kteří by měli o každé změně informovat 
některého člena výboru.  

Jako každý rok i loni jsme byli na společném zájezdu s přáteli z Uherského Ostrohu, loni se 

konal zájezd v sobotu 4. května. Tentokrát jsme se vydali na výstavu Floria v Kroměříži a  

také na exkurzi k panu Říhovy do Pravčic, kde byla k vidění výroba mezistěn. 

V červnu naše organizace pořádala již V. ročník včelařského dne, přijel k nám přednášet přítel 

Kalenda ze Zlína, téma bylo: Problematika včelaření v praktických otázkách. 

Na podzim se uskutečnilo jako každoročně oficiální ukončení včelařské sezóny již 13. v řadě! 

Letos pořádala společenský večer naše organizace a akce proběhla zde v  Golf resortu 

JEZERA. 

 

Práce s mládeží 

Naši mladí včelaři se v minulém roce opět zúčastnili oblastního kola soutěže Zlatá včela, 

tentokrát v Želechovicích. Naši organizaci reprezentovali 3 žáci včelařského kroužku, na 

první místa jsme tentokrát nedosáhli, ale i tak bychom chtěli všem našim mladým včelaříkům 

poděkovat za vynikající reprezentování na včelařských soutěžích, kterých se účastní. Jen tak 

dál!  

 

Výroční zpráva je poměrně stručná z důvodu vydání zpravodaje, ve kterém se všem důležitým 
událostem, akcím a novinkám z naší organizace podrobně věnujeme. Každý člen naší 

organizace obdrží zpravodaj zdarma. 

Na závěr celé zprávy bych rád uvedl, že se snažíme být v naší činnosti aktivní a v budoucnu 

chceme nadále pořádat včelařské zájezdy, společenské akce a hlavně projekty a akce pro 

veřejnost. Toto bychom bez podpory našich sponzorů nikdy nezvládli, proto bych zde chtěl 

poděkovat za podporu naší ZO organizacím a firmám, které nám v minulém roce přispěly na 

naši činnost jakoukoli finanční částkou.    

 



V prvé řadě nám každoročně přispívá Obec Ostrožská Nová Ves a obec Ostrožská Lhota. 

Loni nám poskytli dotace, ze kterých jsme pořídili: 

Vybavení členů včelařského kroužku, tisk včel. zpravodaje, semena a sazenice včelařsky 
významných rostlin a dále jsme peníze využili na budování včelařské základny Hájek, na 
které se stále pracuje. A proto bych chtěl obcím poděkovat za podporu.  Děkujeme.  

 
Z oslovených podniků nám minulý rok přispěli: Lesy Čr, ZD Ostrožsko, Sirnaté lázně 

Ostrožská Nová Ves, Jokova, a v neposlední řadě i místní včelařský obchod Včelařství 

Slovácko. Proto chci z tohoto místa všem našim sponzorům poděkovat za jejich finanční 

podporu. A Vám včelaři přeji v letošním roce hlavně pevné zdraví, příznivé počasí pro včely, 

a letos hlavně zdravé včely (a bohatou snůšku!) 

 

Děkuji za pozornost.  


